

Die Redaktion

Article Editorial

Intervention. Zeitschrift fuer Ökonomie / Journal of Economics

Provided in Cooperation with:
Edward Elgar Publishing

Suggested Citation: Die Redaktion (2007) : Editorial, Intervention. Zeitschrift fuer Ökonomie / Journal of Economics, ISSN 2195-3376, Metropolis-Verlag, Marburg, Vol. 04, Iss. 1, pp. 4-5,
<https://doi.org/10.4337/ejeep.2007.01.00>

This Version is available at:
<https://hdl.handle.net/10419/277087>

Standard-Nutzungsbedingungen:

Die Dokumente auf EconStor dürfen zu eigenen wissenschaftlichen Zwecken und zum Privatgebrauch gespeichert und kopiert werden.

Sie dürfen die Dokumente nicht für öffentliche oder kommerzielle Zwecke vervielfältigen, öffentlich ausstellen, öffentlich zugänglich machen, vertreiben oder anderweitig nutzen.

Sofern die Verfasser die Dokumente unter Open-Content-Lizenzen (insbesondere CC-Lizenzen) zur Verfügung gestellt haben sollten, gelten abweichend von diesen Nutzungsbedingungen die in der dort genannten Lizenz gewährten Nutzungsrechte.

Terms of use:

Documents in EconStor may be saved and copied for your personal and scholarly purposes.

You are not to copy documents for public or commercial purposes, to exhibit the documents publicly, to make them publicly available on the internet, or to distribute or otherwise use the documents in public.

If the documents have been made available under an Open Content Licence (especially Creative Commons Licences), you may exercise further usage rights as specified in the indicated licence.



<https://creativecommons.org/licenses/by/4.0/>

Jg. 4 (2007), Heft 1 | Vol. 4 (2007), Number 1

Editorial	4
-----------------	---

Forum

Survey by the journal INTERVENTION – Umfrage der Zeitschrift INTERVENTION	
How Heterodox is the Mainstream? Economic Theory and Economic Policy Advice <i>in the English-speaking Area</i>	7
Wie heterodox ist der Mainstream? Ökonomische Forschung und wirtschaftspolitische Beratung <i>im deutschsprachigen Raum</i>	12
How Heterodox is the Mainstream? Economic Theory and Economic Policy Advice <i>in the German-speaking Area</i>	

Sigrid Leitner:

Vorfahrt für Familie? Zur Familienpolitik der großen Koalition in Deutschland	22
Family Policy Under the CDU/CSU/SPD Coalition Government in Germany	

Gerd Grözingen:

Hochsteuerland Deutschland? Langlebiger Mythos, problematische Folgen	28
High Tax Country Germany? Persistent Myth, Problematic Consequences	

Cornelia Heintze:

Nur ein »Trick«? – Die Bedeutung des Staates als Arbeitgeber für Quantität und Qualität von Beschäftigung im skandinavisch-deutschen Vergleich	40
Just a »Trick«? The Relevance of the State as Employer for the Quantity and Quality of Employment – Scandinavia and Germany Compared	

Joachim Becker, Johannes Jäger:	
Wirtschaftspolitische Trends in Lateinamerika:	
Ende des Neoliberalismus?	58
Trends in Latin America's Economic Policy: The End of Neo-Liberalism?	
Gabriele Michalitsch, Christa Schlager:	
Lost Generation – Österreichische Pionierinnen der Nationalökonomie . . .	66
Lost Generation – Austrian Female Pioneers of Economics	
Stephan Schulmeister:	
Finanzspekulation, Arbeitslosigkeit und Staatsverschuldung.	73
Financial Speculation, Unemployment and Public Debt	

Artikel | Articles

Phillip Anthony O'Hara:	
Heterodox Political Economy Specialization and Interconnection –	
Concepts of Contradiction, Heterogeneous Agents, Uneven	
Development	99
Heinz-Peter Spahn:	
Geldpolitik bei Unsicherheit	121
Monetary Policy Under Uncertainty	
Ute Klammer:	
Zeit und Geld im Lebensverlauf – Empirische Evidenz und sozial-	
politischer Handlungsbedarf aus der Geschlechterperspektive	145
Time and Money in the Life Course – Empirical Evidence and	
Implications for Social Policy from a Gender Perspective	
Wolfgang Strengmann-Kuhn:	
Inequalities in Earnings and Child Rearing: What is the Gender Aspect	
of Poverty?	175

Rezensionen | Book Reviews

Giacomo Corneo:	
New Deal für Deutschland	
(Margit Schratzenstaller)	195

Achim Truger (Hg.):

Die Zukunft des deutschen Steuersystems (Kai Eicker-Wolf)	197
--	-----

Erich Hödl (Hg.):

Aspekte einer europäischen Wirtschaftsordnung (Torsten Niechoj)	198
--	-----

F. Gregory Hayden:

Polymaking for a Good Society. The Social Fabric Matrix Approach to Policy Analysis and Program Evaluation (Wolfram Elsner)	200
---	-----

Andrew B. Trigg:

Marxian Reproduction Schema. Money and Aggregate Demand in a Capitalist Economy (Eckhard Hein)	203
--	-----

Editorial

INTERVENTION ist eine Zeitschrift, die ein Forum für unorthodoxe Ideen in den Wirtschaftswissenschaften bieten und die Diskussion zwischen heterodoxen Schulen fördern möchte. Sie will helfen, frischen Wind in den Mainstream der Ökonomik zu bringen, und sie will Ansätze unterstützen, die die gesellschaftliche Einbettung ökonomischer Prozesse mitberücksichtigen und die Ableitung wirtschaftspolitischer Gestaltungsvorschläge erlauben.

Ein solcher Ansatzpunkt für eine heterodoxe wirtschaftswissenschaftliche Zeitschrift setzt freilich voraus, dass der ökonomische Mainstream selbst aus sich heraus kaum in der Lage ist, von der herrschenden Lehre abweichende Ideen hervorzubringen bzw. sich von solchen beeinflussen zu lassen. Doch vielleicht ist der ökonomische Mainstream viel offener gegenüber heterodoxem Denken als gemeinhin vermutet? Wir haben daher unseren wissenschaftlichen Beirat sowie die Autor|inn|en der bisherigen Jahrgänge befragt, wie sie den Einfluss heterodoxen Denkens auf die ökonomische Theoriebildung und die wirtschaftspolitische Beratung innerhalb des angelsächsischen sowie innerhalb des deutschen Sprachraums einschätzen. Die Ergebnisse dieser Befragung finden Sie zu Beginn des Forumsteils wiedergegeben.

Auch der Beitrag von Phillip Anthony O'Hara im Artikelteil beschäftigt sich explizit mit der Frage, was heterodoxe Ökonomik auszeichnet und worin ihre Potentiale liegen. In Heft 1/2006 veröffentlichten wir bereits einen Artikel von Marc Lavoie, in dem dieser aus post-keynesianischer Perspektive einen Definitionsvorschlag machte, worin die gemeinsame Basis heterodoxer Schulen zu finden sei. Hieran knüpft Phillip Anthony O'Hara mit seinem Beitrag »Heterodox Political Economy

Editorial

INTERVENTION is a journal that aims at providing a forum for unorthodox ideas in economics and stimulating discussion among heterodox schools of thought. It has been founded to introduce new perspectives into the mainstream of economics and to support approaches incorporating the societal embeddedness of economic processes and exploring the opportunities for human action to shape economic policies.

Such a starting point for a heterodox economic journal certainly requires an economic mainstream that is not capable of generating deviant ideas from orthodox thinking by itself and is not considering heterodox arguments respectively. Maybe the economic mainstream is, however, much more receptive for heterodox thinking as commonly thought? Therefore, we asked our Scientific Board and authors of previous volumes how they assess the influence of heterodox thinking on economic theory construction and economic policy advice in the English- and German-speaking area. The results of this survey are presented at the beginning of the forum section.

The contribution of Phillip Anthony O'Hara in the section »Articles« deals also explicitly with the question, What characterises heterodox economics and what are their potentials? In No. 1/2006 we published an article by Marc Lavoie who offered a proposal for defining the common basis of the heterodox schools of thought from a post Keynesian perspective. With his contribution »Heterodox Political Economy Specialization and Interconnection – Concepts of Contradiction, Heterogeneous Agents, Uneven Development«, Phillip Anthony O'Hara continues this discussion by elaborating three central concepts of heterodox schools.

Furthermore, we would like to announce the thematic focus of our two forthcoming is-

Specialization and Interconnection – Concepts of Contradiction, Heterogeneous Agents, Uneven Development« an und arbeitet drei Kernkonzepte heterodoxer Schulen heraus.

Ankündigen möchten wir überdies schon einmal die Schwerpunkte der beiden kommenden Hefte. Im Artikelteil der zweiten Ausgabe dieses Jahres werden Länderdivergenzen in einer sich erweiternden Europäischen Union im Vordergrund stehen. Heft 1/2008 wird sich sowohl im Artikel- als auch im Forumteil aus wirtschaftstheoretischer wie -politischer Perspektive dem Thema Verteilung widmen.

Nicht zuletzt möchten wir auf eine Veränderung innerhalb der Redaktion hinweisen: Sie wird mit dieser Ausgabe durch Bernd Berghuber vom Österreichischen Institut für Wirtschaftsforschung verstärkt.

Die Redaktion

sues. In the section ›Articles‹ of No. 2 of this volume emphasis will be put on divergences in an enlarging European Union. No. 1/2008 will address – in the section ›Articles‹ as well as in the section ›Forum‹ – distribution issues from economic theory and economic policy points of view.

Last but not least, we would like to draw attention to an enlargement of the group of managing editors. Starting with this issue, Bernd Berghuber from the Austrian Institute of Economic Research joins the journal as a managing editor.

The Managing Editors